

PRESS RELEASE

COP28 President calls for improved adaptation finance for vulnerable nations at Climate and Development Ministerial

- The Ministerial, held during Pre-COP, was an important milestone reiterating that vulnerable countries on the front line of the climate crisis must receive more support.
- Dr. Sultan Al Jaber, COP28 President, emphasized that climate finance must be affordable, available, and accessible to developing countries.
- He called for great efforts to tackle adaptation finance gaps, while highlighting the progress made so far, including almost \$10bn pledged this year to the Green Climate Fund.
- “People and the planet lie at the heart of the climate process- which is focused on protecting lives, livelihoods and nature.”
- “COP28 must leverage an adequate response to the Global Stocktake and set out a pathway to fill financing gaps and address shortcomings in the global climate finance architecture,” Dr. Al Jaber said.
- Dr. Al Jaber commended the countries and institutions nominated to co-lead the delivery of the Vision and Actions for Adaptation Finance, considering it an important milestone ahead of COP28 to prioritize the countries most vulnerable to the impacts of climate change.
- The COP28 Presidency continues to call for progress in Dubai on the delivery of annual funding of the \$100 billion fund, final pledges to the Green Climate Fund, new pledges to double adaptation finance by 2025, a successful Adaptation Fund replenishment, and timely operation of the Loss and Damage Fund, all of which are critical for supporting Least Developed Countries and Small Island Developing States.

Abu Dhabi, October 29, 2023: Dr. Sultan Al Jaber, the President of COP28, has called for greater efforts to tackle adaptation finance gaps and prioritize actions to make climate finance more accessible to vulnerable nations.

His remarks came during the third Climate and Development Ministerial, which was convened at Pre-COP, and co-hosted by the United Kingdom, Vanuatu and Malawi.

“People and the planet lie at the heart of the climate process- which is focused on protecting lives, livelihoods and nature,” Dr Sultan said.

For interview requests and other media enquiries, please contact Media@COP28.com.
For latest COP28 news, follow us on Twitter [@COP28_UAE](https://twitter.com/COP28_UAE)

COP28.com

Addressing delegates Dr Sultan said: “To guarantee an inclusive and equitable transition to low-carbon and resilient growth, the voices of emerging and developing countries must not go unheard. COP28 must leverage an adequate response to the Global Stocktake and set out a pathway to fill the financing gaps and address shortcomings in the global climate finance architecture,” he said.

Co-hosts the United Kingdom stressed the need to support the most vulnerable, Energy Security and Net Zero Minister Graham Stuart said: “The UK is determined to deliver on its ambitious climate commitments while supporting those most at risk from the impacts of climate change – represented by our \$2 billion contribution to the Green Climate Fund earlier this year.

“These pre-COP discussions are key to shaping the agenda for COP28. Together with our international partners, we will delve into the challenges and opportunities involved in our mission to reduce CO2 and help the most vulnerable countries adapt to climate change. We'll hear different perspectives on the global effort to keep 1.5°C within reach and encourage every nation to join the UK on a pathway to net zero.”

The importance of the Ministerial was highlighted by the Vanuatu Minister of Climate Change Adaptation, Energy, Environment, Meteorology, Geohazards and Disasters Management, Hon. Ralph Regenvanu. He said: “As we gather today, the people of Vanuatu are right now facing a landscape destroyed by Cyclone Lola that hit just days ago. Climate impacts are growing daily in the Pacific Islands as the cause of the crisis continues unabated.”

“Adaptation and resilience initiatives are a last line of defence, literally saving lives in Vanuatu, by minimizing the impacts of the worsening climate crisis. Yet, Small Island Developing States struggle to access the funding we need to support the adaptation plans and programs that are so desperately required in our island communities. We stand side-by-side with our co-hosts to ensure the 2023 Climate and Development Ministerial delivers real change. We call on all countries and institutes to bring transformative ambition to this process.”

This view was backed up by the Malawi Minister for Natural Resources and Climate Change, Hon. Dr. Michael Usi. He said: “Least Developed Countries are among the world’s most vulnerable countries to the impacts of climate change, yet have done the least to contribute to the problem.”

“For years we have been calling for improved access and delivery of Climate finance, and more at the local level. This will enable local communities and countries to adapt to climate change and build resilience. We are proud to co-host the Climate and Development Ministerial process this year to drive forward the transformational shift we need in the delivery of the climate finance.”

At the Ministerial- which was started in 2021 to unite and lend support to climate vulnerable countries- Dr. Al Jaber emphasized that dealing with adaptation finance is a fundamental aspect of climate finance reform. Finance, he said, needs to be affordable, available and accessible. It is also one of the four pillars of the COP28 Presidency's Action Agenda, alongside fast tracking the energy transition, nature, lives and livelihood, and inclusivity.

The COP28 Presidency is actively supporting several initiatives and actions, which include:

- The urgent delivery of the long-overdue \$100 billion annual funding commitment by developed countries to help developing countries;

- Substantial replenishment of the Green Climate Fund, emphasizing a balance between mitigation and adaptation;
- New adaptation finance pledges towards doubling adaptation finance by 2025;
- Successful replenishment of the Adaptation Fund, the only dedicated multilateral fund for adaptation; and
- Timely operationalization of the Loss and Damage Fund, a crucial element in the discussion on adaptation.
- The UAE will also host the Adaptation Fund Contributor Dialogue during the first week of COP28. The Contributor Dialogue will be a pledging conference to support vulnerable nations in the fight against climate change.

Dr. Al Jaber said the COP28 Presidency is also working on improving conditions for the most vulnerable countries by reallocating and channeling Special Drawing Rights (SDRs), a financial instrument allocated by the International Monetary Fund (IMF), to the Resilience and Sustainability Trust to address debt sustainability and create fiscal space for resilience investment.

He also highlighted the efforts made by the UAE, including the recent pledge of \$4.5 billion to support clean energy initiatives at the Africa Climate Summit, with the aim of promoting green growth on the continent.

“We are working on all fronts. But we do not have all the answers and there is much to be done,” he said.

Later during the day, in his closing remarks, he commended the countries and institutions nominated to co-lead the delivery of the Vision and Actions for Adaptation Finance, considering it an important milestone ahead of COP28 to prioritize the countries most vulnerable to the impact of climate change.

The UAE co-chaired this year's Ministerial in partnership with the United Kingdom, Malawi, and Vanuatu, held during Pre-COP events in Abu Dhabi. This marks the third consecutive Climate and Development Ministerial co-chaired with climate-vulnerable countries since its inception at COP26 in 2021.

The aim is to ensure that the concerns of the most climate-vulnerable nations are heard by convening countries, financial institutions, and civil society so that the challenges and priorities of these communities may be thoroughly discussed and considered by the parties.

This year's event focused on enhancing the efficiency and effectiveness of adaptation finance.

The Ministerial was an important milestone ahead of COP28 to ensure that those countries that are most vulnerable to the impacts of climate change are at the forefront of the transition to a new climate economy.

- ENDS-

Notes to Editors COP28 UAE:

- COP28 UAE will take place at Expo City Dubai from November 30-December 12, 2023. The Conference is expected to convene over 70,000 participants, including

heads of state, government officials, international industry leaders, private sector representatives, academics, experts, youth, and non-state actors.

- As mandated by the Paris Climate Agreement, COP28 UAE will deliver the first ever Global Stocktake – a comprehensive evaluation of progress against climate goals.
- The UAE will lead a process for all parties to agree upon a clear roadmap to accelerate progress through a pragmatic global energy transition and a “leave no one behind” approach to inclusive climate action.

خبر صحفي

خلال الاجتماع الوزاري الثالث للمناخ والتنمية رئيس COP28 يدعو إلى تعزيز تمويل التكيف لدعم الدول الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ

سلطان الجابر:

- تماشياً مع رؤية القيادة في الإمارات، رئاسة COP28 تكثف جهودها لضمان توفير التمويل المناخي بشكل ميسر وبتكلفة معقولة للجميع لبناء مستقبل داعم للمناخ والتنمية الاقتصادية المستدامة، خاصةً في الدول النامية
- سلامة البشر وكوكب الأرض في صميم منظومة عملنا المناخي التي تركز على حماية الأفراد وتحسين الحياة وسبل العيش
- يجب تقديم استجابة فعالة وملموسة للحصيلة العالمية خلال COP28، وتحديد مسار لمعالجة فجوات التمويل وأوجه القصور في هيكل التمويل المناخي العالمي
- ندعو إلى تكثيف الجهود لمعالجة الفجوة في تمويل التكيف ونرحب بالتقدم المحرز في هذا المجال بما يشمل التعهدات التي تمت هذا العام لتقديم نحو 10 مليارات دولار لصندوق المناخ الأخضر، ونجدد التأكيد على ضرورة زيادة الدعم المقدم للدول الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ
- الاجتماعات الوزارية التمهيدية محطة مهمة في الطريق لمؤتمر الأطراف

- رئاسة COP28 تستمر في الدعوة إلى إحراز تقدم بشأن تقديم الـ 100 مليار دولار سنوياً، والتعهدات النهائية لصندوق المناخ الأخضر، والالتزامات الجديدة بمضاعفة تمويل التكيف بحلول عام 2025، وتجديد موارد صندوق التكيف بنجاح، وتسريع تفعيل صندوق معالجة الخسائر والأضرار، لدعم أقل البلدان نمواً والدول الجزرية الصغيرة النامية

أبوظبي، 29 أكتوبر 2023:

أكد معالي الدكتور سلطان أحمد الجابر، وزير الصناعة والتكنولوجيا المتقدمة، رئيس مؤتمر الأطراف COP28، أنه وفقاً لرؤية القيادة في دولة الإمارات، فإن رئاسة COP28 تكثف جهودها وتتعاون مع كافة المعنيين لضمان توفير التمويل المناخي بشكل ميسر وبتكلفة معقولة للجميع، خاصةً الدول النامية، لوضع الأسس اللازمة لبناء مستقبل داعم للمناخ والتنمية الاقتصادية المستدامة.

جاء ذلك خلال "الاجتماع الوزاري الثالث للمناخ والتنمية"، الذي انعقد ضمن "الاجتماعات الوزارية التمهيدية لمؤتمر الأطراف COP28"، وشاركت في استضافته المملكة المتحدة وفانواتو ومالاوي. وكان أول اجتماع وزاري للمناخ والتنمية عُقد عام 2021 في غلاسكو في المملكة المتحدة خلال مؤتمر COP26 بهدف توحيد الجهود الهادفة لدعم الدول المعرضة لتداعيات تغير المناخ.

ودعا معاليه في كلمته خلال الاجتماع إلى بذل مزيد من الجهود لمعالجة النقص في تمويل "التكيف" وتحديد أولويات الإجراءات التي تُسهّل وصول التمويل المناخي إلى الدول الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ، وقال إن "سلامة البشر وكوكب الأرض في صميم منظومة العمل المناخي لـ COP28 التي تركز على حماية الأفراد وتحسين الحياة وسبل العيش".

وأكد معاليه أيضاً ضرورة الاستماع إلى أصوات وآراء الدول الناشئة والنامية، لضمان انتقال عادل إلى النمو الاقتصادي منخفض الانبعاثات والمرن مناخياً والذي يحتوي الجميع، موضعاً ضرورة الاستعادة من COP28 لتقديم استجابة فعالة وملموسة للحصيلة العالمية لتقييم التقدم في تحقيق أهداف اتفاق باريس، وتحديد مسارات العمل المطلوبة لمعالجة فجوات التمويل وأوجه القصور في هيكل التمويل المناخي العالمي.

وأشار معاليه إلى أن زيادة تمويل "التكيف" تعد جانباً أساسياً من جهود تطوير التمويل المناخي، وأن توفير التمويل بشكل ميسر وتكلفة معقولة هو إحدى الركائز الأربعة لخطة عمل رئاسة COP28، والتي تشمل أيضاً تسريع تحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل ومنطقي في قطاع الطاقة، وحماية البشر والطبيعة وتحسين الحياة وسبل العيش، واحتواء الجميع بشكل تام في منظومة عمل المؤتمر.

يُذكر أن رئاسة COP28 تدعم العديد من المبادرات والإجراءات الهادفة لتعزيز التمويل المناخي، ومنها الوفاء العاجل بالتزامات التمويل السنوية بقيمة 100 مليار دولار التي تعهدت بها الدول المتقدمة لمساعدة الدول النامية منذ أكثر من عقد، وتجديد موارد صندوق المناخ الأخضر، مع التركيز على تحقيق التوازن المطلوب بين التمويل المخصص لكلٍ من موضوعي "التخفيف" و"التكيف"، والحصول على تعهدات جديدة لتمويل "التكيف" بهدف مضاعفته بحلول عام 2025، وتجديد موارد صندوق التكيف وهو الصندوق متعدد الأطراف الوحيد المخصص للتكيف، وتسريع تفعيل وتمويل صندوق معالجة الخسائر والأضرار الذي يشكّل عنصراً حاسماً في نجاح جهود التكيف. وستستضيف دولة الإمارات خلال الأسبوع الأول من COP28 "حوار المساهمين" في صندوق التكيف، وهو مؤتمر لتقديم تعهدات لدعم جهود العمل المناخي في الدول الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ.

وقال معالي الدكتور سلطان أحمد الجابر إن رئاسة COP28 تعمل أيضاً على تحسين ظروف هذه الدول من خلال إعادة تخصيص وتوجيه حقوق السحب الخاصة، وهي أداة مالية خصصها صندوق النقد الدولي، إلى صندوق المرونة والاستدامة الذي أنشأه الصندوق حديثاً، لتعزيز القدرة على تحمل الديون، وإيجاد حيز مالي للاستثمار في المرونة المناخية.

وسلط معاليه الضوء على جهود دولة الإمارات في هذا المجال، بما في ذلك المبادرة التمويلية بقيمة 16.5 مليار درهم التي تم الإعلان عنها مؤخراً خلال "قمة المناخ الإفريقية" لدعم مبادرات الطاقة النظيفة وتعزيز النمو الاقتصادي الأخضر في إفريقيا، وأشار معاليه إلى أن رئاسة COP28 تتعامل بمسؤولية وإدراك تام لحجم المهمة المطلوبة وتعمل عبر كافة المحاور وكافة الاتجاهات، وتتعاون مع الجميع انطلاقاً من قناعتها بأنه لا أحد لديه كل الحلول اللازمة لمواجهة تداعيات تغير المناخ.

وألقى معاليه كلمة أخرى في ختام الاجتماع، أشاد فيها بالدول والمؤسسات المرشحة للمشاركة في قيادة تنفيذ رؤية وإجراءات تمويل التكيف، التي وصفها بأنها خطوة مهمة لإعطاء الأولوية لدعم الدول الأكثر عرضة لتأثيرات تغير المناخ استعداداً لانعقاد COP28.

وشاركت دولة الإمارات مع المملكة المتحدة ومالوي وفانواتو في رئاسة الاجتماع الوزاري للمناخ والتنمية لهذا العام، الذي عُقد خلال الاجتماعات الوزارية التمهيدية لمؤتمر الأطراف في أبوظبي، بهدف ضمان إتاحة الفرصة أمام الدول الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ، لعرض التحديات التي تواجهها على الدول المجتمعة والمؤسسات المالية والمجتمع المدني، والسماح للأطراف بمناقشة أولويات هذه المجتمعات ومراعاتها على نحو شامل.

وبهذه المناسبة، شدد معالي غراهام ستيوارت، وزير الدولة في وزارة أمن الطاقة والحياد المناخي في المملكة المتحدة، على الحاجة إلى دعم المجتمعات الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ، وقال إن بلاده تعترم الوفاء بالتزاماتها المناخية الطموحة بالتزامن مع دعم المجتمعات الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ، لافتاً إلى المساهمة البالغة لملياري دولار التي قدمتها في وقت سابق من العام الجاري إلى صندوق المناخ الأخضر.

وأشار ستيوارت إلى أن مناقشات الاجتماعات الوزارية التمهيدية لـ COP28 تشكل عاملاً أساسياً لإعداد برنامج عمل للمؤتمر، موضحاً أن المملكة المتحدة ستبحث، بالتعاون مع شركائها الدوليين، التحديات والفرص الماثلة في جهود الحد من انبعاثات الكربون ومساعدة الدول الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ للتكيف مع آثاره، كما ستستمع إلى كافة وجهات

النظر ومختلف الآراء لدعم الجهود العالمية الهادفة للحفاظ على إمكانية تفادي تجاوز الارتفاع في درجة حرارة الأرض مستوى 1.5 درجة مئوية، وستدعو جميع الدول إلى الانضمام إليها في مساعيها للوصول إلى الحياد المناخي.

ومن جهته أكد معالي رالف ريجينفانو، وزير التكيف مع تغير المناخ والطاقة والبيئة والأرصاد الجوية والأخطار الجيولوجية وإدارة الكوارث في فانواتو، أهمية هذا الاجتماع الوزاري، وقال: "خلال اجتماعنا اليوم يواجه شعب فانواتو مشاهد الدمار الناجمة عن إعصار لولا الذي ضرب البلاد قبل أيام، فالتأثيرات المناخية السلبية تتزايد يوماً في جزر المحيط الهادي ولا تزال أزمة تغير المناخ تُسبب أضراراً مستمرة".

وأضاف أن "المبادرات الخاصة بالتكيف وتعزيز المرونة هي خط الدفاع الأخير الذي يساهم بشكل فعال في إنقاذ الأرواح في فانواتو من خلال تقليل حدة التداعيات الشديدة للأزمة، لذلك تكافح الدول الجزرية الصغيرة النامية من أجل الحصول على التمويل الذي تحتاجه لدعم خططها وبرامجها للتكيف"، مؤكداً حرص جمهورية فانواتو على التعاون مع الدول المشاركة في استضافة الاجتماع الوزاري الثالث للمناخ والتنمية لضمان إسهامه في إجراء تغيير ملموس وفعال، كما دعا كافة الدول والمؤسسات إلى إنجاز عمل هادف للوصول إلى أعلى الطموحات وتحقيق تقدم جوهري والنقلة النوعية المنشودة في هذا المجال.

فيما أشار معالي الدكتور مايكل أوسي، وزير الموارد الطبيعية وتغير المناخ في مالايو، إلى أن البلدان الأقل نمواً هي الأقل تسبباً في تغير المناخ برغم أنها الأكثر عرضة لتداعياته، لافتاً إلى أن جمهورية مالايو وجهت خلال السنوات الماضية دعوات عديدة لتوفير مزيد من التمويل المناخي بصورة ميسرة على المستويات الوطنية في الدول، للمساهمة في دعم المجتمعات المحلية والبلدان على التكيف وبناء المرونة المناخية، معرباً عن سعادته بمشاركة بلاده في استضافة الاجتماع الوزاري الثالث للمناخ والتنمية من أجل تحقيق تقدم جذري والنقلة النوعية التي يحتاج إليها العالم لتوفير التمويل المناخي بالصورة المطلوبة.

يذكر أن الاجتماع ركز على تعزيز كفاءة وفاعلية تمويل التكيف، لضمان قيام الدول الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ بدور فاعل في الانتقال إلى منظومة اقتصادية جديدة داعمة للمناخ.

-انتهى-

لجميع استفسارات وسائل الإعلام وطلبات إجراء المقابلات، يرجى التواصل عبر عنوان البريد الإلكتروني: media@cop28.com

كما يمكنكم الاطلاع على آخر التحديثات بشأن مؤتمر الأطراف COP28 عبر موقع تويتر (@COP28_UAE) واستخدام الصور ومقاطع الفيديو عبر موقع فليكر (COP28UAE)، ولمزيد من المعلومات يرجى زيارة الموقع الإلكتروني لمؤتمر الأطراف COP28:

www.cop28.com

نُبذة عن مؤتمر الأطراف COP28 الذي تستضيفه دولة الإمارات:

- تستضيف دولة الإمارات مؤتمر الأطراف COP28، في مدينة إكسبو دبي، في الفترة من 30 نوفمبر إلى 12 ديسمبر 2023. ومن المتوقع أن يشارك في المؤتمر أكثر من 70,000 شخص، بمن فيهم رؤساء دول ومسؤولون حكوميون وعدد من قادة القطاعات الصناعية الدولية وممثلي القطاع الخاص والمجتمع الأكاديمي والخبراء والشباب، والمجتمع المدني، والسكان الأصليين، والجهات الفاعلة غير الحكومية.
- بحسب بنود اتفاق باريس للمناخ، سيشهد مؤتمر الأطراف COP28 نتائج أول حصيلة عالمية لتقييم التقدم المُحرز في تنفيذ أهداف الاتفاق وتوسيع رئاسة المؤتمر إلى تقديم استجابة شاملة وحاسمة للحصيلة تساهم في إعادة العالم إلى المسار الصحيح للعمل المناخي.
- ستقود دولة الإمارات عملية تهدف إلى التوصل لتوافق بين كافة الأطراف واتفاق على خريطة طريق واضحة لتسريع التقدم المنشود عبر جميع موضوعات العمل المناخي، انطلاقاً من خطة عمل رئاسة COP28 التي تستند إلى أربع ركائز وهي: تسريع تحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل ومنطقي في قطاع الطاقة، وتطوير آليات التمويل المناخي، وحماية البشر والطبيعة وتحسين الحياة وسبل العيش، ودعم الركائز السابقة من خلال احتواء الجميع بشكل تام في منظومة عمل المؤتمر.

